
A Bajai Városvédő  és  -szépítő Egyesület beszámolója a 2017-ben végzett 

munkáról 

 

 

A Bajai Városvédő és –szépítő Egyesület a város ismert civil csoportjai között 

több vezető irányításával dolgozott 1983-2016 között.  A leghosszabb ideig dr. 

Szentjóbi Szabó Tibor volt elnök. A múlthoz való érdemi csatlakozást segítette a 

2017. április 18-án dr. Szentjóbi Szabó Tibor részletes szóbeli tájékoztatója az 

Egyesület történetéről. Egyéb írásos anyagokat a korábban az Egyesületben 

titkárként dolgozó Zöld Ákos Levente titkártól megkaptuk. Az induláskor 

különösen hasznosak voltak a Pethő Attila időszakából ránk maradt anyagok. 

A 2016. november 29-én újjáalakult egyesület módosított névvel, elnökséggel 

és tagsággal kezdte munkáját a január 24-i közgyűléstől, az új alapszabály 

elfogadásától. A törvényszéki jóváhagyás folyamatát dr. Gscheidt Szilvia 

gondozta. Az elfogadó határozat február 13-án megérkezett. A 2016. évet 

értékelő közgyűlésre május 31-én került sor. Az elnökség havonkénti üléseken 

segítette a hivatalos átadást-átvételt. Ez csak többszöri nekifutás után sikerült, 

a kapott, speciálisan rendezett, rendkívül időigényes anyag sok munkát kívánt.  

A könyveléssel kapcsolatos feladatok teljesítéséről Ritter Annamáriával 

állapodtunk meg. A törvényes működéshez szükséges egyéb feltételek 

februárban teljesültek. 

Márciustól tisztázódtak a működés módjának részletei. Ennek megismeréséhez 

segítséget adott az új belépési nyilatkozat összeállítása és felhasználása. A 

személyi ügyekkel Kenyeres Edina foglalkozik. A lapok feldolgozása után az 

érdeklődésre építő szándékok megismerésére és alkalmazására számítunk. A 

kettős rétegű tevékenységrendszer egyik eleme a vállalható feladatok sora, a 

másik a városrészhez tartozás megjelölése. Hamarosan kész lesz a teljes anyag 

feldolgozása. 

 

 

 



Az Egyesület irányításáról 

Az ezzel kapcsolatos alapvető munkát 2 szervezet látja el. Az elnökség 3 főből 

áll. dr Gscheidt Szilvia és Palik Vera elnökhelyettesek feladatuk ellátása révén 

segítették, hogy működő egyesület részesei vagyunk. A munka során kiderült, 

hogy más civil szervezetekben végzett munkájuk mellett nem vállalható itteni 

feladatvállalásuk olyan módon, amely számukra megelégedettséget jelent. 

Részletes tárgyalás eredményeként közös megállapodással – tagságuk 

megtartása mellett – kérték elnökhelyettesi feladataik ellátása alóli 

felmentésüket. Új elnökségi tagok választására február 27-én kerül sor.  

A működést közvetlenül befolyásoló másik csoport a vezetőtestület. Kiépülése 

folyamatosan történt, ill. történik. A működőképessé vált csoportok (nagy 

témák, valamint a városrészek) vezetői tagjai ennek a testületnek. Működésük 

rendszeres, minden hónap első keddjén tanácskoznak előre megismert 

napirend alapján. Meghatározói az Egyesület történéseinek. Elhatározások 

véleményezői, a teendők összehangolói. Az üléseken való részvételt a tagok 

fontosnak tartják. Az ülések napirendjei a honlapon megtekinthetők. 

A működő csoportjaink tevékenységéről 

1. Informatikai csoport. Vezetője: Lencsés Péter 

Az elsőként megalakult csoport. Tevékenységük révén az egyesület élete 

részletesen megismerhető a honlapon, ill. a facebookon. Rendszeresen és sokat 

dolgoztak. A tagokkal való kapcsolattartásnak ők a gondozói. Az Egyesület 

működésének a motorjai. 

2. Virágos iskolák, virágos óvodák. Vezetőjük: Burszki Darinka 

A „Virágos Baja” mozgalomhoz csatlakozó csoport. Sikeres évet zártak. 

Versenyük keretében változott az intézmények belső képe. 17 iskola, óvoda 

vállalta a részvételt a megmérettetésben. A szakmailag rendkívül felkészült 

Burszki Darinka irányításával folyt az értékelés, a díjak kiválasztása, a 

tanácsadás. A nyilvános értékelésen, a Városháza dísztermében megrendezett 

díjátadón a támogatók részéről a város alpolgármestere, a program szakmai 

irányítója és az Egyesület képviselője is részt vett. 

 



3. Szemétfogócska (Vezetője: Bátori Magdolna) 

A város külső környezetét csúfító szemét összegyűjtését vállalták azokon a 

helyeken, ahol a hivatásosok nem tudnak érdemi munkát végezni. Különös 

elismerést jelent a vízpartokon való megjelenésük. Összesen 72 család részéről 

163 fő vett részt a munkában 7 alkalommal, az összegyűjtött szeméttel 7 db 

nagy konténer és 270 zsák telt meg. 

Az Egyesület foglalkozni kíván a város közlekedésével. A terület nagy és 

bonyolult. Az az állásfoglalás született, hogy először a kerékpárosok jelenlétét 

vizsgáljuk. A témát az egyesület részéről Börzsönyi József közlekedési 

szakmérnök gondozza. Jelentős anyaggyűjtés kezdődött, s ismert már az is, kik 

lesznek azok, akik a munkában partnerséget vállalnak. A gondolkodásunk 

alapja: ott legyenek kerékpárutak, ahol a legtöbben kerékpároznak. A sehonnan 

sehová jutó kerékpárutak építését nem támogatjuk. Elképzelésünk szerint a 

város kerékpáros közlekedését iskolai gócok köré kell szervezni, majd onnan 

fejleszteni. 

Több csoport a megalakulás formai részén túljutott. A művészettel foglalkozók 

(Kovács Zita vezetésével), a fölvégiek (Babity János), a fogyatékkal élőket 

segítők (Müller István) a 2018-as tervükön, majd annak megvalósításán 

dolgozhatnak. A város épített környezetével szűk körű csoportok vizsgálódtak 

helyszíni bejárásokkal, illetve a felkínált lehetőségeken írásbeli 

véleménynyilvánítással (Városképi arculati kézikönyv). Látható távolságra van a 

szentistváni csoport, az iskolák és az óvodák képviselőinek testületi működése 

(Pethő Attila), s számíthatunk az újvárosiak megmozdulására is (Ábrahámné 

Tóth Edit). 

Érdemi kapcsolat hiánya miatt az általunk kívántnál kisebb hatékonysággal 

tudtunk foglalkozni a város jövőjét komolyan befolyásoló olyan témákkal, mint 

az új piac, a helyben Interspar névvel illetett Sugó-parti telek, a Miskolczi 

sétány, Déri kert, a volt Központ iskola épületének rekonstrukciója. A követező 

évben szeretnénk elindítani a Bajai séták sorozatot szakemberek vezetésével 

közösen. 

Egyesületünk a felfedezett hivatalos rendezvények közül képviseltette magát a 

március 20-i Várospolitikai fórumon. Az elhangzottakat rögzítettük. A 

tapasztalatok elemzésére és közzétételére még nem került sor. A 



tanácskozáson elmondtuk a sok bajaitól hallott véleményt: a jelentős, a 

környezetet komolyan érintő változások előkészítése során sok helybéli 

véleményét lenne érdemes meghallgatni. Részt vettünk a Városképi arculati 

kézikönyvet bemutató programon, s az ezt a munkát végzőket szakvélemény 

megfogalmazásával is segítettük. 

Fontosnak véljük, hogy az Egyesülethez tartozók tevékenységét a helyi 

környezet is megismerhesse. Kerestük a lehetőséget a helyi hírforrásokkal, 

hogy közléseik révén sok érdeklődőhöz eljussanak a velünk kapcsolatos 

információk. Köszönjük a Bajai TV, a Bácskai Napló munkatársainak segítségét. 

A nagy hírözön részesei lehettünk az Interneten honlapunk révén, s többen 

találkozhattak velünk a facebookon is. Itt vannak még kihasználatlan 

lehetőségeink. 

Alapvető céljaink közé tartozik olyan kapcsolatrendszer kiépítése, amelynek 

működtetése révén környezetünk hivatalos részével, illetve a civilekkel ésszerű 

feladatelosztással hasznossá válik bajai létezésünk. Nem sikerült a kívánt 

módon kapcsolatba lépnünk a Polgármesteri Hivatallal, más módon kívánjuk 

szervezetté tenni együttműködésünket a civil szervezetekkel. Több programunk 

kapcsán sikerült eljutnunk óvodákba, iskolákba. Működésünk részévé vált 

tagjaink rendszeres (évi háromszori) írásos tájékoztatása tevékenységünkről. 

Vezetőségünk elkészítette Egyesületünk belső értékelési rendszerét, amelyet a 

mai közgyűlésen kell megtárgyalnunk és elfogadnunk. 

Javasoljuk, hogy a lehető legszélesebb körben tegyük ismertté Egyesületünk 

működését, és ezzel párhuzamosan növeljük a velünk együtt dolgozók, a tagok 

számát. 

B a j a, 2018. február 27. 
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